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Creuant les vies pel pont de Ma-
tacavalls, de Sant Josep a les
Planes, la ciutat canvia. I és que
a mesura que anem pujant del
sud cap al nord del municipi, les
prioritats varien i enrere van
quedant districtes de la cultura,
companyies de circ canadenques
i experiències gastronòmiques.
Una realitat que trenca la dinà-
mica habitual, on el nord sempre
guanya. Potser és cert allò que
diuen que l’Hospitalet is different. 

Però tornem al pont de Mata-
cavalls i avancem uns metres més
enllà, on hi trobem una de les zo-
nes més qüestionades de la ciutat:
els Blocs Florida. Es tracta d’un
micro barri d’edificis de promoció
pública construït l’any 1955 i que,
en contra del que pensa tothom,
no estan situats al barri de la Flo-
rida, sinó al de les Planes. Sigui
com sigui, aquesta zona serà ob-
jecte d’un pla de millora inte-
gral –cosa que ja va anunciar
l’alcaldessa Marín al gener–, que
vol impulsar “una profunda re-
generació” en tots els àmbits, se-
gons explica a Línia l’HLluís Es-
teve, exregidor d’ICV-EUiA i ac-
tual assessor municipal que s’en-
carregarà de dirigir el projecte, tal
com es va acordar al Ple del maig.

Els blocs estan formats per
911 habitatges d’uns 40 metres
quadrats cadascun, en els quals,
sovint, hi conviuen famílies amb
nombrosos membres, moltes
d’elles immigrants, o bé gent
gran que hi viu sola. La mala qua-
litat dels edificis ha estat una
constant en la història de la ba-
rriada, fins al punt que ja des dels
anys 70 del segle passat es va
plantejar la possibilitat d’ende-
rrocar-los i fer-los de nou. 

“Volem balcons per als pisos”,
reclama un jove que revisa a mig
matí, juntament amb cinc veïns
més, un cotxe avariat al carrer Tei-
de. Què en penseu sobre el pla de
millora que ha anunciat l’Ajunta-
ment?, els preguntem. “Quines
millores?”, s’afanya a qüestionar
el mateix jove. De moment, el pro-
jecte està en la part inicial, i depèn
de processos participatius que
s’estan preparant i que arrencaran
el setembre. “Volem que hi hagi la
màxima participació possible en-
tre els veïns”, afirma Esteve. D’a-
quest procés han de sortir les línies
generals del pla de millora, que se-
ran completades per una diagno-
si inicial que s’està fent per detec-
tar les principals problemàtiques
dels blocs. 

Per al grup de veïns del cotxe
avariat, els problemes tenen a

veure amb la brutícia, la insegu-
retat i la venda de drogues. De fet,
la baralla multitudinària on van fe-
rir sis Mossos el febrer va tenir lloc
un carrer més enllà. A mesura que
passen els minuts, la conversa
s’encén entre els sis veïns, que fan
una llista de greuges. “La brutícia
crida a les rates, i aquí n’hi ha a
dojo”, es queixa un altre dels ho-
mes mentre intenta esbrinar què
li passa al cotxe, tal com fa amb el
barri. Un altre dels protagonistes
relata un incident que acaba de te-
nir amb un veí que té molts gos-
sos a casa i que no paren de bor-
dar tot el dia, tot lamentant l’in-
civisme d’alguns inquilins. 

Deixem el grup del cotxe i par-
lem amb dos veïns que juguen
tranquil·lament a la petanca a
pocs metres. També viuen des de
fa dècades al barri i la seva diag-
nosi coincideix amb les ante-
riors. “No pots anar de nit per
aquest barri”, lamenta un d’ells,
mentre l’altre assenteix, resignat. 

Sigui com sigui, els dos veïns
donen la benvinguda al pla de mi-
llora municipal i esperen que
serveixi per resoldre la situació
que s’hi viu des de fa anys. 

Esteve, per la seva banda, re-
coneix les problemàtiques i ar-

gumenta que, per aquest motiu,
se n’estan impulsant algunes
d’urgents, com ara un pla de
lleure per a 200 joves i infants del
barri durant l’estiu, així com al-
guna actuació puntual als edificis.

Unes primeres actuacions d’un
pla integral que es desenvolupa-
rà fins a l’any 2030. Ara per ara,
el consistori està buscant com-
plicitats amb altres administra-
cions, com ara la Generalitat, la Di-
putació i l’Estat per trobar fons. 

Amb tot, Esteve assegura que
tenen “molta feina al davant” i fa
una crida a tots els agents, des dels
veïns fins a les entitats i els par-
tits de l’oposició, a treballar en
equip. En aquest sentit, posa com
a exemple el reconegut èxit edu-
catiu de tres escoles properes –l’E-
duard Fonseré, el Pau Vila i la Jo-
aquim Ruyra–. “Cal transferir
aquest èxit als blocs”, sosté. 

Per la seva banda, des de la
Federació d’Associacions de Veïns
reben “amb cert optimisme”
aquest anunci, ja que consideren
“necessària” la reforma integral
dels Blocs Florida, en paraules del
president, Manuel Piñar. 

Unes expectatives comparti-
des per tot un barri que vol ca-
minar cap a un futur millor. 

Francisco J. Rodríguez
LES PLANES

El pla definitiu?
» L’Ajuntament impulsa el projecte de millora integral dels Blocs Florida anunciat per Marín el gener 

» El dirigirà l’assessor municipal i exregidor d’ICV, Lluís Esteve, que buscarà el consens de veïns i entitats

HISTÒRIA4El sis d’octubre del
1955 el dictador Francisco Fran-
co inaugurava una promoció
d’habitatge públic a Barcelona,
Badalona i l’Hospitalet. Aquests
últims, els actuals Blocs Flori-
da, van rebre el nom d’Onésimo
Redondo, cofundador de les
Juntes d’Ofensiva Nacional-
Sindicalista (JONS), un dels
pilars del franquisme que con-
formava el partit únic.

Les obres dels edificis van te-
nir un pressupost de prop de
28,5 milions de les antigues
pessetes i els primers veïns que
van entrar-hi a viure eren antics
barraquistes del Somorrostro,
Montjuïc i la Bomba –barri que

estava ubicat a la zona de l’ac-
tual plaça Europa–.

En un principi, el prop del
miler de pisos dels blocs te-
nien una superfície de 35 metres
quadrats, que van passar a 40
gràcies a la lluita veïnal que va
aconseguir convertir en zona ha-
bitable el safareig. Una de les
victòries d’un veïnat que no es
va conformar amb les condi-
cions pèssimes dels edificis. 

Des d’aleshores, els cants
de sirena sobre possibles pro-
jectes de rehabilitació, i fins i tot
d’enderroc, dels blocs han res-
sonat sense arribar enlloc.
“Aquest és el definitiu”, es mos-
tra convençut Esteve. 

La lluita per la dignitat

Els blocs, pels volts de l’any 1980. Foto: Centre d’Estudis

Els veïns dels blocs estan a l’expectativa dels plans del consistori. Fotos: Línia
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Tribuna

per Iu Forn

4Gordó ha refundat de veritat CDC

En política, una cosa és el que di-
uen els partits i una altra cosa di-
ferent és la veritat. I després hi
ha la realitat, que és el que per-
cep la gent.

Quan els convergents van
adonar-se que el pujolisme s'ha-
via estavellat en una corba d'u-
na carretera andorrana, van de-
cidir matar el pare i presentar-
nos un nou partit. Però la gent va
assimilar que aquell era el ma-
teix partit, canviat de nom. Allò
era la Convergència de tota la
vida tunejada, com en junior tu-
nejava Ferraris comprats al des-
ballestament per convertir-los en
cotxes de luxe. O almenys això
ens van dir al Parlament que era
el que feia.

Però, ves per on, ara un dels
membres de l'històric pinyol con-
vergent, vella guàrdia en estat
pur, pot haver matat definitiva-
ment Convergència. I pot haver
obert les portes a l'autèntica re-
generació dels defensors d'aquell
catalanisme ara independentis-
tes que representen els botiguers
que ara són emprenedors perquè
ara els botiguers es diuen Mu-
hammad, Abdul i Tariq. L’espai
hi és, ara falta que sàpiguen
aprofitar la situació iniciada ara
per tornar-lo a ocupar.

En Germà Gordó ha arribat al
seu propi carreró sense sortida.
L'home eficient i discret, el que va
fer la feina que li va ser encarre-
gada de la millor manera possible,
fa olor de pólvora. I ha optat per
enrocar-se. El problema és que ja

no existeix el tauler on havia ju-
gat la partida d'escacs fins ara.

Al seu moment Gordó va
pressionar Mas per anar a les llis-
tes i contractar-se així una asse-
gurança de vida política. I va
aconseguir-ho. Perquè tenia unes
peces imbatibles. Ara ho ha tor-
nat a fer, però Mas no només ja
no viu al carrer Còrsega, sinó
que ni la seu del partit és ja al car-
rer Còrsega. I ha anat a trucar a
la porta de la nova seu i els nous
inquilins li han dit dues coses: 1/
perdoni, vostè qui és? I 2/ no miri,
aquí ja no juguem a escacs.

Ara Gordó s'agafa al seu escó
per comprar temps. I al PDeCat
també agafen, però en el seu cas
una gatera descomunal a base de
brindar per la situació. Perquè re-
sulta que la nena aquesta de Vic
que fa cara de no haver trencat un
plat en sa vida i el xicot aquell de
Manresa que és massa bon xicot
per ser polític, poden presentar-
se davant de la societat, ara sí,
dient: “no hem mort el llop del tot,
encara... Però està molt ferit”. I, sí,
pot ser que Gordó estiri de la
manta. I si això passa, el terra-
trèmol serà de grau 3 a l'escala
Conver que ha estat durant mas-
sa temps de 3 graus, però l'epi-
centre ja no estarà en el PDeCat.
Ni en el Procés.

Van anar a per Pujol creient
que afeblirien el Procés, sense
adonar-se que Catalunya ja no és
Pujol. Potser va ser-ho per a un
sector important de la societat,
però el món ha canviat. I el Pro-

cés tampoc és Artur Mas, que al-
guna cosa hauria de dir sobre el
que està passant. I quan la digui,
potser ens sorprèn perquè ha
passat dels escacs al surf i ara és
un reputat expert en cavalcar
onades gegants.

El Procés no és ni Pujol ni Mas
perquè el Procés és la gent farta
de moltes coses. I seguirà sense
ells. I sense Gordó, que en aquest
moment té una data de caducitat
política inferior a la d'un iogurt in-
dustrial acabat de fabricar avui
mateix. I li diré més, sense ells el
Procés, com a moviment trans-
versal, es treu la crosta de la sos-
pita i és una serp lluint una pell
nova i absolutament lluent.

Ningú sap com acabarà el
Procés, però sí que sabem que el
Procés ha acabat amb una cer-
ta manera de fer les coses i, so-
bretot, està acabant amb l'antic
règim (tot i que això no vol dir
que repetim els seus errors). I
això ho estan començant a en-
tendre a Madrit (concepte). Per
això temen que al final la socie-
tat espanyola, que és una cosa
molt diferent a qui controla els
mecanismes de poder a Espa-
nya, també acabi iniciant el seu
propi Procés. Per això Rajoy ha
passat de dir “no puedo” a dir
“no puedo ni quiero”. Esclar,
perquè seria la fi del que repre-
senta. Ell i tots els seus, inclosos
els que es dediquen al mateix
que ell i no són del seu partit.

Publicat a El Nacional.cat

per Jordi Lleal 

En la vida, hom va prenent
com a referents les persones
que han desenvolupat durant
la seva vida professional una
alta i veritable estima pel seu
ofici. S’acostuma a pensar en
gent de certa edat com poden
ser en Jaume Pla, dalt dels es-
cenaris als seus 89 anys, o en
Raimon, que ha fet 12 recitals
de comiat al Palau de la Músi-
ca Catalana amb 76 anys, o en
Valentí Fuster, que amb 74
anys continua investigant i ex-
ercint el seu mestratge en me-
decina  cardiovascular. En Car-
les Capdevila trenca els es-
quemes. Ha mort a 51 anys.
Era el que se’n diu col·loquial-
ment jove per morir a aques-
ta edat. Fou un home vital, que
exultava simpatia, que es feia
estimar, senzill, sense voler
donar lliçons, clar en l’exposi-
ció del seu ideari, d’un humor
fi, creava al seu entorn una

gran xarxa de complicitats.
Portà programes a Catalunya
Ràdio i TV3 com “Eduqueu les
criatures” amb molt d’èxit.
Ens explicà com d’importants
són els pedagogs i mestres,
els pares i tots aquells que
eduquen els infants, els hi do-
nava una gran importància i els
hi tenia un gran respecte i
consideració. Era vitalista, pot-
ser perquè sabia el poc temps
que li quedava de vida. S’en-
tregà en cos i ànima a ser útil
als altres i a fe de Déu que ho
va ser! Sent jove ha exercit el
mestratge que altres no han
aconseguit doblant-li l’edat.
Gràcies Carles per la teva tas-
ca en favor de la nostra socie-
tat. A partir d’ara passaràs a ser
un referent per a molts, espe-
cialment per als de la professió
dels mitjans de comunicació. 

El periodisme, autèntic i
veritable, està de dol. DEP.

Un diari participatiu

4Un referent

Actualitat a la xarxa

#UnaAltraVegada #1-Octubre

@324cat:130 imams britànics es neguen,
en un escrit conjunt, a oficiar l'enterra-
ment dels terroristes que van cometre
l'atac de Londres.

@ForcadellCarme: El dia 1 d'octubre les
catalanes i els catalans decidirem amb
llibertat i democràticament el nostre futur.
És l'hora de votar!

#DEP

@jcrius: Carles Capdevila ens deixa el tes-
timoni d’un periodisme ètic, humanista i
compromès amb els més vulnerables. Tot
un exemple. Gràcies!
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Un diari obert

Ernesto Valverde ja és el nou entrena-
dor del Barça. La marxa de Luis Enrique
obligava el club a buscar un recanvi, però
també és cert que la direcció esportiva
encapçalada per Robert Fernández ha
disposat de prou temps per triar i re-
menar. 'Lucho' va fer pública la seva de-
cisió de no continuar el passat mes de
març, però a Can Barça ja ho sabien -es
parla que des de començaments de
temporada- bastant temps abans. 

En qualsevol cas, tot i que potser en
algun moment hi ha hagut altres noms
damunt la taula, Valverde (que ha es-
tat associat al club blaugrana com a
possible entrenador en diverses oca-
sions els últims anys) ha estat la per-
sona escollida. El seu currículum inclou
bons papers en dues etapes a l'Athle-
tic de Bilbao, dues a l'Olympiakos grec
i experiències més breus a Vila-real i
València. Els jugadors que han estat a
les seves ordres parlen d'un tipus afa-
ble, dialogant i molt metòdic.

De la sintonia que tingui Valverde
amb la secretaria tècnica dependrà gran
part de l'èxit del projecte. Tal com va dir
Robert, s'ha treballat a fons en la con-
fecció de la plantilla per al curs vinent,
i ara serà el moment de plantejar tota
aquesta feina de prospecció al nou tèc-
nic. L'encert en els fitxatges, i també en
els futbolistes que siguin donats de bai-
xa, marcarà les primeres passes del
'Txingurri' com a màxim responsable de
l'equip. Pel què fa a l'estil que intenta-
rà implantar, Ernesto ja va deixar clar en
la presentació que vol entrar en l'equip
des del respecte al model que hereta,

però amb l'ambició d'evolucionar-lo.
Fa la sensació de ser un entrenador que,
silenciosament i amb discreció, sap
guanyar-se vestidor i aficionats. Alme-
nys així ho asseguren tots aquells que
han treballat amb ell. Un altre aspecte
important és que no genera dubtes en
quant a la voluntat de governar els par-
tits, ja que en tots els equips on ha en-
trenat (sempre amb menys recursos dels
que tindrà ara al club blaugrana) aques-
ta característica ha estat innegociable.

L'altre tret que el fa atractiu a ulls de
la majoria, i una mica en contraposició
al seu predecessor Luis Enrique, és el seu
gust per fixar-se en el planter i apostar
per joves valors. Això ja ho sabíem, però
ell ho va corroborar en la seva primera
compareixença. Els Aleñà, Palencia,
Cardona veuen el seu futur en clau bar-
celonista amb més optimisme, però no
només ells sinó el futbol base en gene-
ral. L'arribada de Valverde pot suposar
l'aproximació a un vell somni: portar de
fora només el què no tens a casa, allò que
és realment impossible de fabricar.

Les credencials de l'entrenador
extremeny són a priori favorables a
l'hora d'aterrar al Barça, però no sa-
bem si suficients. La grandesa de l'en-
titat i sobretot la voracitat de l'entorn
seran les principals amenaces amb què
es trobarà. Se'l mirarà amb lupa des
del principi, cosa de la que segurament
ja n'és conscient havent acceptat la
proposta. Posar-se al capdavant del
primer equip de futbol en un club tan
polièdric com el Barça és de per si un
repte majúscul. Desitgem-li sort.

per Sergi Villena per David Rabadà

El final de curs s’apropa i amb ell les
escoles han rebut un gran gruix de
papers que empastifen sobretot la
sala de professors. És en aquest espai
docent on molts sindicats envaei-
xen les parets amb les seves consig-
nes, crides i convocatòries. Val a dir
que alguns d’ells només pengen i
renoven periòdicament dos o tres
fulls informatius. Malauradament, al-
tres enganxen, enganxen i enganxen
omplint la sala de professors amb
més i més paperassa. N’hi ha un en
concret que de tants papers que es-
campa, tapa gran part d’altres infor-
macions. La paradoxa ve quan aquest
sindicat empaperador és proper a les
esquerres, als verds, els fulls també
ho són, i proecologista, ¿com s’entén
doncs el brutal malbaratament de pa-
per que perpetra? Si tots els sindicats

fessin el mateix ja no hi hauria bos-
cos. A més, i sent centres educatius
on això es fa, convindrem que no edu-
ca massa penjar desordenadament
desenes de papers tot tapant altres
continguts. Sembla que l’objectiu
d’aquest sindicat, i més que informar,
sigui fer-se el més vist i popular en
detriment dels altres que ho fan bé.
És a dir, amb tanta propaganda im-
presa pretenen fer-se els més cone-
guts visualment. Un docent vol ser in-
format, sí, però no molestat amb
tanta insistència. El Departament
d’Ensenyament, l’administració o els
centres educatius haurien de de-
nunciar aquesta mala pràctica i pro-
piciar una difusió racional de la in-
formació sindical en els instituts i es-
coles. Els docents tenen dret a ser in-
formats, sí, però no empaperats.

4L’escollit 4Embrutant parets escolars

#ComençaLaCampanya #TotsSomBorràs #Tornarem

@antonigarcia: Demanem a Núria Marín
que es posi al costat de la democràcia, al
costat de les urnes. Votar és democràcia.
Votarem en llibertat.

@txellborras: Gràcies pels suports rebuts.
Estem segurs del que hem fet, hi estem le-
gitimats, en tenim competències i cap fis-
cal polititzat ens atemorirà.

@JesusMartinCs: Hace 4 años que el
Hospi se coronó campeón de liga en Se-
gunda B. 4 años después jugaremos en
Tercera División. #Volveremos.

La ciutat online
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@manuel_llamas: El Banco Popular no
vale 1 euro, sino -7.000 millones, que es
lo que va a tener que poner encima de
la mesa Santander para absorberlo.

@qmolins: A l'Aznar, amb el seu gir per
felicitar el Reial Madrid mentre parlava
dels atemptats de Londres, només li fal-
tava reclamar Gibraltar! 

@Daniferegrinmo: Con su literatura,
Juan Goytisolo nos invitó a abrir todas
las fronteras. Las físicas, las del arte, las
de la cultura, las del alma.

Opinió en 140 caràcters

Un diari compromès

Dues presons porten, al nostre país, el
nom de Model. Es tracta de la de Va-
lència i la de Barcelona. El centre pe-
nitenciari per a homes de la ciutat del
Túria va començar a ser construït el
1889 i s’acabà el 1901, segons un pro-
jecte arquitectònic de Joaquim Maria
Belda, del qual és també la Casa de Be-
neficència i la restauració del Teatre
Principal.  A la Model valenciana, el
1993, el director de cinema L.García
Berlanga hi filmà la pel·lícula Todos a
la cárcel. La Generalitat Valenciana hi
treballa en una remodelació en pro-
funditat i un ús públic com a seu futu-
ra de diferents Departaments del go-
vern, en un edifici que aspira a ser em-
blemàtic i que durà el nom de 9 d’Oc-
tubre. A Barcelona, la construcció s’i-
nicià el 1887 i no s’inaugurà fins al 9 de
juny de 1904, seguint el projecte del bar-
celoní Salvador Vinyals, autor també del
Teatre Novedades i de la primera res-
tauració del Liceu, i el tarragoní Josep
Domènech, de qui són també el Teatre
Poliorama, l’Observatori Fabra i el pa-
lau Muntaner, que, avui, acull la Dele-
gació del govern d’Espanya a la capital
catalana.

Paradoxalment, el nom de Model te-
nia la pretensió de simbolitzar una po-
lítica penitenciària realment modèlica,
però el desig inicial mai no es va arribar
a complir. La sobreocupació de pobla-
ció reclusa va ser aviat una pràctica ha-
bitual, inicialment lligada a les vicissi-
tuds polítiques de cada època, però
més tard, amb la crisi econòmica, el trà-
fic de drogues i les noves formes de de-
licte van disparar-hi el nombre de pre-
sos concentrats. Un dels primers polí-
tics contemporanis que hi passà fou Jo-
sep Pous i Pagès, el 1908, però també el
pedagog Francesc Ferrer i Guàrdia, el
dirigent sindicalista Salvador Seguí,
Noi del Sucre, l’advocat dels treballadors
Francesc Layret o l’anarcosindicalista i
futur ministre Joan Garcia Oliver. El fu-
tur president Lluís Companys hi fou em-
presonat en diferents etapes de la seva
vida, ja en la dictadura de Primo de Ri-
vera. Més tard, el 1930 per haver par-
ticipat en les protestes per l’expulsió de
Francesc Macià i pels fets del 6 d’octu-
bre. En aquest darrer cas, compartí cap-
tiveri amb Ventura Gassol, futur con-
seller de Cultura, Joan Comorera, futur
secretari general del PSU, o els repu-
blicans Martí Barrera i Joan Lluhí i Va-
llescà, com abans ho havia fet amb Àn-
gel Pestaña, anarcosindicalista, o Emi-
li Granier Barrera, socialista indepen-
dentista.

A la postguerra, els presos s’hi ar-
raïmaven i les penes de mort s’hi suc-
ceïen amb regularitat, sobretot els pri-

mers anys quarantes. Molts dirigents
antifranquistes hi van passar i alguns
van, fins i tot, imprimir-hi clandesti-
nament la seva propaganda comunista,
anarquista, catalanista o republicana.
Helios Gómez, l’artista d’avantguarda
orgullós de la seva condició gitana i an-
dalusa, hi passà vuit anys i, el 1950, hi
pintà uns frescos a la cel·la, coneguts
com la Capella Gitana, mentre l’anar-
cosindicalista Saturnino Carod, cap de
la columna Carod-Ferrer durant la gu-
erra, hi complí bona part dels 25 anys
de condemna.  El 1936, en esclatar la gu-
erra i la revolució, hi van ser reclosos el
falangista Luys Santa Marina, el futur
alcalde J.M. de Porcioles i el també fran-
quista Santiago Udina Martorell i al llarg
de la història del centre n’han estat in-
terns futurs presidents de la Generali-
tat, vicepresidents, consellers, dipu-
tats a Barcelona, a Madrid i a Brussel·les,
juntament amb batlles i consellers mu-
nicipals. Lluís M.Xirinacs protagonitzà
dies de vaga de fam per l’amnistia, da-
vant la Model, a principis de la transi-
ció, enfront d’un edifici on s’executaren
40 sentències de mort a garrot vil. La
primera fou el 1908, amb Joan Rull,
membre d’una família anarquista i, al-
hora, confident de la policia, i la darre-
ra el 1974, en el cas de Salvador Puig An-
tich. El membre d’ETA Juan paredes
Manot, Txiki, hi passà les darreres ho-
res abans de ser afusellat i aquest ma-
teix centre penitenciari ha conegut la de-
linqüència de la misèria, amb el Va-
quilla, i la dels empresaris exemplars,
amb Javier de la Rosa.

A la Model s’hi han escrit pàgines
d’heroisme i de maldat, de bellesa i de
tragèdia, d’humanitat i de solidaritat i
tots els que hi hem passat, des d’unes po-
ques setmanes fins a molts anys, en re-
cordem exemples concrets i moments
per no ser oblidats. No he acabat d’aclarir
del tot quin serà el futur de l’actual edi-
fici de la Model, però si de mi depengués
el fotria enlaire. En el seu lloc, podrien
alçar-s’hi escoles, biblioteques o centres
cívics, però també, i sobretot, un gran es-
pai verd, un pulmó de vida al centre de
la ciutat, amb bancs per seure i equipa-
ments per als infants, un indret on els
més grans puguin recordar i els més jo-
ves imaginar el seu futur amb llibertat.
Ara que la Model tanca per sempre, 113
anys després d’haver-se construït, re-
cordaré la detenció que m’hi va dur, la
caiguda dels 113 de l’Assemblea de Ca-
talunya, el 1973, però, sobretot, imagi-
naré un demà sense repressió, ni misè-
ria, ni discriminació. Perquè tots tenim
dret al somni.

Publicat a El Món.cat

per Josep Lluís Carod-Rovira, exvicepresident del Govern de Catalunya

4Adéu, Model, adéu

Estimada, o no, Leonor:
Me ha sorprendido mucho tu con-

sumo cultural. No tanto que leas a Ste-
venson, porque se trata de un escritor
atractivo tanto para niños como para
adultos, o a Lewis Carroll. Al fin y al
cabo, Alicia en el país de las maravillas
trata sobre una niña aburrida que es-
capa de la realidad y que se topa con ani-
males que hablan. Lo típico que te su-
cede cuando te drogas con láudano
como al parecer hacía su autor o cuan-
do te pasas la vida encerrada en una
burbuja. A otros, sin embargo, no les ha-
cía falta drogarse para ver cosas extra-
ñas. Cuando estudies Historia te ha-
blarán de un tal Felipe V. Este señor cre-
ía que el sol le penetraba el cuerpo has-
ta alcanzar los órganos vitales con in-
tención de destruirlos. Por eso vivía en
la oscuridad como los niños de “Los
otros”. Supongo que en el caso de ha-
berse presentado a unas elecciones, la
oposición habría aireado esta y otras afi-
ciones, como su obsesión por la sangre
o por beber un brebaje grasiento com-
puesto por leche, vino, yemas de hue-
vo, azúcar, clavo y cinamono. Menos
mal que todavía no existía Masterchef
y que la monarquía no tiene la preocu-
pación de presentarse a unas elecciones.

Sin embargo, de tu consumo cultu-
ral, lo que me ha dejado más en fuera
de juego que Cristiano Ronaldo en el
partido… bueno, que Cristiano Ronal-
do en general, ha sido tu afición por Ku-
rosawa. Es, sin duda, el director favo-
rito entre los niños de tu edad. En los pa-
tios hay unas discusiones larguísimas
sobre si es mejor Kurosawa o Mizo-
guchi. De hecho, mi hija ya ha visto toda
la filmografía de Kurosawa y ahora se
debate entre continuar por Ingmar
Bergman o Andrei Tarkovsky. Le he dic-
ho que quizás estaría bien ver antes todo
lo que ha hecho Darren Aronofsky pero
que me calle porque está jugando con
el Spinner y la desconcentro.

De todas formas, no sé exacta-

mente qué películas de Kurosawa te
gustan más. Los siete samuráis con-
tienen unas dosis de violencia que
quizás no sean apropiadas para tu
edad. Barbarroja dura tres horas.
Dersu Uzala, el cazador es preciosa
pero tiene el mismo ritmo que ver Fro-
zen en pausa. Let it go… go… go… ¿Cuál
puede ser tu película de Kurosawa fa-
vorita? ¿Trono de sangre? ¡Noooo! ¿Es
Trono de sangre? ¡Pero si trata de un
hombre que enloquece por el ansia de
poder de su mujer! Olvídate de ella. Ni
se te ocurra. Al final una acaba estu-
diando másters, trabajando para una
entidad financiera y después no sabe
lo que firma porque todo lo lleva su ma-
rido. Prueba con Shin Chan. También
es japonés y lo más radical que hace es
enseñar el culo. No sé si es muy bor-
bónico, pero es divertido. Bueno, las ce-
jas que tiene sí son un poco borbóni-
cas. Busca una foto de tu abuelo cuando
era joven y sabrás a qué me refiero.

Para terminar, déjame que te haga
una pequeña reflexión. Afirma la re-
vista Tiempo que serás la futura rei-
na de España. No te hagas ilusiones,
por si acaso. Y es que si tu papá y tu
mamá tuviesen un hijo, a causa de la
Ley de Sucesión Fundamental que
promulgó en 1713 Felipe V (el que no
cantaba con alegría la canción Un
rayo de sol) tú deberías pasar al ban-
quillo y tu hermanito pequeño juga-
ría de titular. En caso de duda, habla
con tu tía Elena y te lo explicará me-
jor. No sé si Kurosawa hizo alguna pe-
lícula al respecto pero encontrarás una
amplia filmografía sobre las desigu-
aldades que sufren las mujeres, in-
cluso en países con himnos sensibles
a los silbidos. Quizás sería hora de am-
pliar tu consumo cultural por el cine
social como el de Ken Loach. Por
cierto, dale un apretujoncillo cariño-
so a tu perrita Sara. Me imagino que
no se llama así por Sara Winter, fun-
dadora de Femen en Brasil.

per Àlex Ribes (@alexsocietat) 

4Carta a Leonor
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DRETS SOCIALS4La conse-
llera de Treball, Afers Socials i Fa-
mílies i els promotors de la Ini-
ciativa Legislativa Popular per a
una Renda Garantida de Ciuta-
dania van signar el passat 15 de
maig un acord històric que farà
possible la tramitació d’una llei al
Parlament per garantir aquest
nou dret. La Renda Garantida de
Ciutadania permetrà assegurar
els ingressos mínims de les per-
sones que es troben en situació de
pobresa, al mateix temps que
també permetrà que puguin pro-
mocionar-se cap al món laboral i
combatre les desigualtats.

Aquest nou acord implica que
aquesta prestació serà inicialment,
en els casos individuals, de 564 eu-
ros, tot i que creixerà fins als 664 eu-
ros el 2020. A les llars amb dos
membres la quantitat que es rebrà
serà de 836 euros, una xifra que arri-
barà als 996 euros el 2020. Per úl-
tim, per cada fill –fins a un límit de
tres– es rebran 75 euros. Aquests
75 euros passaran a ser 100 el
2020.  Fins aleshores, el desplega-
ment serà progressiu. Quan s’arri-
bi als 664 euros al mes, la xifra equi-
valdrà  al 100% de l’Índex de Ren-
da de Suficiència de Catalunya

(IRSC). Quan s’apliqui aquest 100%,
el màxim serà de 1.200 euros al
mes per a les famílies de dues
persones amb un total de tres fills.
Cal remarcar que, si una persona re-
butja una feina, perdrà el dret a ac-
cedir a aquesta ajuda.

“UN ACORD DE PAÍS”
Durant l’acte de presentació de l’a-
cord, Bassa va afirmar que “aquest
és un nou dret social que con-
querim gràcies a un acord de país,
el primer dret de l’etapa postcrisi”.
La consellera va afegir que l’acord
implica “un canvi de paradigma
que ataca les desigualtats, fent
que totes aquelles persones que
són vulnerables puguin ser actives
a la societat, i que està vinculat a un
acompanyament per a la inserció
social i laboral, perquè el treball és
la primera política social”.

La titular de Treball, Afers So-
cials i Famílies també va remarcar
la importància de l’acord entre el
govern i els promotors de la ILP,
al mateix temps que va afirmar
que “hem conquerit aquest dret
subjectiu amb responsabilitat i
coherència. Avui és la generositat
de tots i totes el que ha permès
arribar a aquest acord”.

Ara la Renda Garantida de
Ciutadania ha de ser tramitada
com a llei al Parlament i es preveu
que comenci la seva aplicació el
mes de setembre d’aquest any
amb un 85% de la prestació. La im-
plementació es durà a terme du-
rant quatre anys, fins a l’abril del
2020, quan tots els beneficiaris ja
en cobraran el 100%. Durant
aquest temps, una comissió farà
un seguiment per tal d’avaluar l’a-
plicació i modular els canvis ne-
cessaris per a fer-la efectiva.

En aquest sentit, Bassa va as-
segurar que “no serem només el
Govern qui dirà en cada moment
qui necessita la renda garantida,
sinó que estarem acompanyats
dels agents econòmics, socials i
del tercer sector, amb qui ani-
rem veient com anem modulant
la Renda Garantida de Ciutadania”.

En la signatura de l’acord
també hi van ser presents re-
presentants de federacions i en-
titats del tercer sector, promotors
de la ILP, patronals (Foment i PI-
MEC), sindicats (UGT i CCOO) i en-
titats municipalistes, com ara la
Federació de Municipis de Cata-
lunya (FMC) i l’Associació Catala-
na de Municipis (ACM).

Per una vida digna
»Govern i entitats promotores firmen l’acord per fer possible la Renda Garantida de Ciutadania 
»Es començarà a aplicar de forma progressiva des d’aquest setembre i fins a l’abril del 2020

REQUISITS4Podran obtenir la
Renda Garantida de Ciutadania to-
tes aquelles persones majors de 23
anys amb dos anys de residència
a Catalunya i que hagin esgotat to-
tes les prestacions i no tinguin un
patrimoni superior a la primera re-
sidència. Tot i així, existeixen al-
gunes compatibilitats amb ajuts
socials, com són les prestacions
derivades de la llei de dependèn-
cia, així com les famílies que rebin
beques de transport i menjador
escolar. Les altres ajudes són com-
patibles i alhora computables.

Una altra exempció que con-
templa l’acord és per a les famílies

monoparentals amb contractes
a temps parcial que tinguin una
renda inferior a l’Indicador de
Renda de Suficiència de Catalun-
ya (IRSC). Aquestes famílies podran
rebre la prestació fins a arribar a
aquest topall.

Les persones que vulguin
adquirir la Renda Garantida de
Ciutadania hauran de sol·licitar-
la a través de les oficines del Ser-
vei Públic d’Ocupació de Cata-
lunya. Posteriorment, des del
Departament de Treball se’ls tra-
çarà el pla d’inserció laboral i, en
cas que sigui necessari, se’ls de-
rivarà cap als serveis socials.

Qui se’n beneficiarà?

Tot el que has de saber de la Renda Garantida de Ciutadania. Infografia: Oscar Murillo / Línia

ensenyament.gencat.cat
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HABITATGE4L’Hospitalet im-
plementarà mesures per com-
batre les màfies que ocupen pi-
sos buits de manera il·legal i
trafiquen amb ells, aprofitant-se
de la necessitat de famílies que
no tenen on viure. 

Així ho va decidir el Ple de
maig mitjançant una moció pre-
sentada per Ciutadans, que tam-
bé reclamava que l’Ajuntament
iniciés els tràmits per a la cessió
dels pisos de protecció oficial que
la Generalitat té a la ciutat, com
per exemple els del carrer Vic-
tòria Kent, afectats per nom-
broses ocupacions il·legals que
generen problemes d’incivisme
i greus molèsties als veïns, tal
com va explicar Línia l’Ha l’abril.

Aquest segon punt de la pro-
posta sobre la cessió de la gestió
dels pisos no va tirar endavant.
El punt que sí que va prosperar
va ser el primer, que reclamava
mesures contra les màfies que
ocupen habitatges. Aquestes me-

sures, segons destaca el text, es
farien a través de la Junta de Se-
guretat Local. 

El debat de la moció va ser in-
tens i va oferir algun moment de
tensió. El regidor Rafael Jiménez
va contestar al portaveu taronja,
Miguel García, que Cs estava
fent una nova “demostració de
postureo” i que pretenen que el
govern municipal “assumeixi
unes competències que no són
seves”. La CUP, per la seva ban-

da, va donar suport a la moció. El
seu representant, Khristian Gi-
ménez, va alertar que les ocupa-
cions de màfies “tant il·legals
com legals” –referint-se als
bancs– s’estenent per la ciutat,
sobretot pels barris del nord. 

De moment, els que seguei-
xen patint les conseqüències d’a-
quest fenomen són els veïns dels
pisos de la Ciutat de la Justícia,
on en una de les escales de l’edi-
fici hi ha 25 habitatges ocupats. 

Els veïns de Victòria Kent segueixen patint incivisme. Foto: Cristian López

El Ple aprova combatre 
les màfies que ocupen pisos

» El PSC vota en contra d’aquest punt de la moció presentada per Cs
» Els problemes d’incivisme continuen als pisos de Victòria Kent

La fiscalia es querella contra
Meritxell Borràs per les urnes

AGENDA NACIONAL4La Fisca-
lia Superior de Catalunya va pre-
sentar el 16 de maig davant del
Tribunal Superior de Justícia
de Catalunya (TSJC) una quere-
lla contra l’exregidora convergent
i actual consellera de Governació,
Meritxell Borràs, per presump-
tes delictes de prevaricació, des-
obediència i malversació arran de
la licitació de la compra d’urnes
per al referèndum sobre el futur
polític de Catalunya. La querella
també es focalitza sobre el se-
cretari general del departament,
Francesc Esteve. La Fiscalia con-
sidera que haurien pogut come-
tre aquests delictes arran de la
publicació al Diari Oficial de la
Generalitat, el 9 de maig, de l’a-

nunci de licitació que convocava
empreses perquè subministres-
sin urnes per a la consulta. L’a-
nunci està signat per Esteve i in-
dica que l’entitat adjudicatària és
el departament de Governació,
del qual Borràs n’és la titular. 

La consellera Borràs, que
encara no ha rebut la notificació,
va lamentar que fets així “re-
corden a altres èpoques” i que
són un exemple més de la “ju-
dicialització de la política”. “Vi-
vim en un estat urnofòbic, amb
actituds més pròpies d’un estat
excepció i d’una dictadura”. 

Sigui com sigui, el delicte de
malversació del qual s’acusa tant
Borràs com Esteve pot compor-
tar penes de presó. 

La Godó i Trias acollirà 
un centre de medicina xinesa

INNOVACIÓ4La fàbrica moder-
nista Godó i Trias, ubicada a la
Gran Via –a poca distància de la
plaça Europa– acollirà el pri-
mer Centre Europeu de Medici-
na Tradicional Xinesa. Així es va
formalitzar a mitjans del mes
passat en una trobada entre re-
presentants municipals, de la
Generalitat i del govern xinès en
el marc del Belt and Road Forum,
el qual va comptar amb la parti-
cipació de 28 caps d’estat. 

El ministre xinès de medici-
na tradicional, Wang Guoqiang,
va destacar que el projecte de

l’Hospitalet ha de servir per-
quès es produeixi un intercanvi
de coneixements entre la Xina i
Europa. En aquest sentit, les
autoritats xineses l’han recone-
gut com a projecte amb catego-
ria d’interès nacional.

El centre, que està previst
que entri en funcionament el
2020 i que tingui 6.000 metres
quadrats, oferirà teràpies per a
500 pacients cada dia. 

La fàbrica Godó i Trias, per
tant, ja no acollirà el mercat gas-
tronòmic  que es va anunciar el
2013 que s’hi faria. 

Forcadell: “L’Hospitalet 
és una ciutat emprenedora”

POLÍTICA4La presidenta del
Parlament, Carme Forcadell, va
assegurar en una visita oficial a
la ciutat que l’Hospitalet “és una
ciutat emprenedora, moderna i
dinàmica”. La trobada amb l’al-
caldessa, Núria Marín, va tenir
lloc el 26 de maig al consistori. 

De fet, aquesta és la primera
vegada que una presidenta del
Parlament visita de manera ins-
titucional la segona ciutat del
país, la qual considera “molt

important per al país”. Justa-
ment va ser a la ciutat on For-
cadell va assegurar que la pro-
posta de Junts pel Sí d’avançar
l’inici del període de sessions al
15 d’agost és “legítima i legal”. 

DE REGAL, UNA CONSTITUCIÓ
La nota curiosa de la jornada la
va protagonitzar el regidor de Cs,
Jesús Martín, que va regalar un
exemplar de la Constitució es-
panyola a Forcadell. 

Successos | El veí que hauria enverinat els sogres
Els Mossos van anunciar el passat dia 10 la resolució d’un homicidi d’un home de 90 anys i la intoxicació de

la seva parella, que es va produir el 14 d’abril. Segons les investigacions del cos policial, l’autor dels crims
hauria estat el seu gendre, de 57 anys i veí de la ciutat, el qual hauria subministrat a la parella barrejat 

amb el cafè un fàrmac que en altes dosis pot ser mortal. L’home està ingressat en un centre psiquiàtric.  
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POLÈMICA4A finals del mes
passat, el diari El Punt Avui
publicava unes informacions
que es feien ressò d’un expedient
informatiu que va ordenar obrir
la tinença d’alcaldia d’Hisenda
i Serveis Centrals que confir-
maria que uns 30 agents de la
Guàrdia Urbana haurien estat
cobrant complements de salari
per funcions que no portaven a
terme. Fonts municipals han
explicat a aquesta publicació
que des del primer moment en
el qual van ser conscients del

problema, es va posar en marxa
per solucionar-lo. 

Tot va començar arran d’una
instància presentada per la sec-
ció sindical PAS-GIGU, exclusi-
va de la Guàrdia Urbana. El go-
vern local va obrir un expedient
i, després d’una investigació in-
terna de tres mesos que va ana-
litzar els torns, horaris, calen-
daris i nòmines dels agents,
s’haurien provat les irregulari-
tats. En tot moment, expliquen
fonts municipals, es va mantenir
informats els grups de l’oposició. 

Aquestes mateixes fonts ar-
gumenten que “no és cert que hi
haguessin plusos fora de con-
veni, com s’ha dit” i asseguren
que s’està “regularitzant” la si-
tuació, tot i que el procés depèn
de cada cas: “N’hi ha de més
simples i de més complicats”, ex-
pliquen. Per tot plegat, remar-
quen, cal anar “cas per cas” i
“complement per complement”
per tal d’acabar amb l’anomalia. 

Per altra banda, sindicats i
Ajuntament ja han mantingut
reunions per buscar solucions.

El govern soluciona “cas per cas”
els plusos de la Guàrdia Urbana

» L’Ajuntament nega que els complements estiguessin fora de conveni
» Els sindicats i l’Ajuntament busquen solucions a la problemàtica

El PP alerta d’inseguretat 
al parc dels Pajaritos

LA FLORIDA4El PP ha tornat a
aixecar la veu contra la insegu-
retat que assegura que es viu a
diversos barris i indrets de la ciu-
tat. Entre ells, posa com a exem-
ple el parc dels Pajaritos, a més
de la Remunta i la plaça Espan-
yola. Pel que fa a la zona dels Pa-
jaritos, la formació avisa que
“s’està convertint en un centre
d’activitats incíviques i delin-
qüencials”. En aquest sentit, des
del grup popular, a través del seu
portaveu, Francisco Javier Mar-
tín, han criticat “la inacció” de
l’alcaldessa, Núria Marín, per
“prendre mesures oportunes”
per solucionar-ho. 

A més, Martín ha assegurat
que “el PSC fa anys que ha girat
l’esquena als ciutadans que re-
clamen sentir-se segurs als seus

barris”. Per tot plegat, Martín
considera que “és hora d’apostar
per la policia de proximitat sen-
se complexos”, ja que la insegu-
retat, recorda, és un dels princi-
pals problemes que els veïns des-
taquen al Baròmetre municipal. 

El tinent d’alcalde de segu-
retat, José M. García Mompel, ha
sortit al pas de les declaracions
dels populars, als quals ha acu-
sat de generar alarma, en decla-
racions a LH Digital. 

Mompel ha explicat que la
zona dels Pajaritos “no hi ha
cap problema greu de seguretat”,
malgrat que ha reconegut que sí
que hi ha episodis d’incivisme
per la concentració de nombro-
sos grups de joves. De tota ma-
nera, sosté que la Guàrdia Ur-
bana “hi està molt a sobre”. 

MOBILITAT4L’entitat ecologista
la Saboga ha elaborat un estudi
a la cruïlla de la Gran Via amb el
carrer Alhambra sobre els con-
flictes entre ciclistes, cotxes i
vianants. En aquest punt, se-
gons l’associació, es produeix un
conflicte entre ciclistes i vehicles
cada 4,6 minuts, un temps que es
redueix a 2,6 quan són entre bi-
cicletes i vianants. Aquestes són
algunes de les principals conclu-
sions de l’estudi, elaborat mit-
jançant l’enregistrament del tràn-
sit de la cruïlla. L’informe desta-
ca que el 78% dels ciclistes que hi

passen vénen de Barcelona, i
que només un 3% gira pel carrer
Alhambra. Per contra, el 19% ve
de la plaça Europa i gairebé mai
giren per aquest carrer de Santa
Eulàlia. Finalment, poc més del
3% dels ciclistes provenen del ca-
rrer Alhambra i giren cap a Bar-
celona o bé cap a l’Hospitalet.

El conflicte més habitual és
amb els vianants que travessen
el carrer Alhambra pel carril
bici, en lloc de fer-ho pel pas ha-
bilitat. Un altre conflicte, el qual
consideren més greu, té lloc a la
sortida de la gasolinera que hi ha

ubicada a la cruïlla. Els vehicles
sovint obstrueixen el carril bici o
bé surten massa ràpid. Fins i tot,
destaca l’informe, alguns cotxes
que venen pel carrer Alhambra
entren a la gasolinera per poder
saltar-se el semàfor vermell. 

Per altra banda, l’informe
també és crític amb els ciclistes,
ja que remarca que el 25% no
compleix les normes de trànsit.
Per tot plegat, la Saboga dema-
na eliminar un carril del carrer
Alhambra i que els cotxes que
surten de la gasolinera cedeixen
el pas a vianants i ciclistes. 

Un conflicte cada 2,6 minuts

La cruïlla objecte d’estudi. Foto: Google Maps
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Hi haurà un dia, si així ho vol la
majoria del Parlament, en què
Catalunya deixarà de ser una co-
munitat autònoma i passarà a
ser un Estat. El govern vol que en
el pas d’un estadi a l’altre no hi
hagi sensació de trencament i
que estigui marcat per la nor-
malitat. És a dir, que el ciutadà
no noti de manera brusca que
dilluns vivia a l’estat espanyol i
dimarts a l’estat català.

Un exemple: el codi penal.
Un codi penal no es pot fer d’un
dia per l’altre. Solució: el nou
Estat català agafa el text del
codi penal espanyol i en farà
una mena de “copiar i engan-
xar”, de manera que quedaran
garantides dues coses a la ve-
gada: la seguretat jurídica i la
plena autonomia del nou Estat
català que tindrà l’última paraula
amb tot. I a mesura que el nou

Parlament vagi legislant ja farà el
codi penal que cregui oportú. 

Des de principis de l’any 2016,
els tretze consellers del govern
tenen l’encàrrec de pensar en com
s’actuarà en els seus àmbits com-
petencials en tres fases: com
seran les primeres hores d’inde-
pendència, com serà el primer
mes d’independència i com serà
el primer any d’independència.
S’ha pensat al detall qualsevol
contingència pròpia de la crea-
ció, tranquil·la però irreversible,
de la nova administració. Per
posar un exemple: ja se sap on cal
anar a buscar les peces de recanvi
de les centrals nuclears per si hi ha
una avaria.

El mateix es pot dir del com-
plex entramat informàtic que
garanteix des dels semàfors al co-
brament efectiu dels sous dels
funcionaris. Hi ha empreses mul-

tinacionals del ram establertes
al territori que han comunicat la
seva intenció no només de que-
dar-se sinó de col·laborar amb
les noves autoritats. 

La  majoria de consultes dels
països que, a desenes, van pas-
sant pel Palau de la Generalitat
s’encaminen més a preguntar
si hi haurà mesures econòmi-
ques abruptes (com la nacio-
nalització d’empreses) que no
pas sobre la preocupació d’i-
nestabilitat política i social. 

A aquestes veus internacio-
nals se’ls està explicant que la se-
guretat jurídica és l’obsessió
del govern sigui quina sigui la
reacció de l’estat espanyol. És
per això que es donarà validesa
immediata als documents d’iden-
titat espanyol i passaports per no
deixar els ciutadans catalans en
cap llimb legal. Com és de pre-

veure, aquestes actuacions afec-
ten ports, aeroports i duanes.

I com es pagarà tot això? És
la pregunta que, amb lògica, es
fan moltes persones a les quals la
idea de la independència els pot
arribar a seduir però a qui inquieta
si cobraran la pensió, el sou si són
funcionaris, o les factures si són
proveïdors de l’administració:
doncs bé, estan sobre la taula di-
verses fonts de finançament
per ‘passar’ els primers dies i
setmanes. S’ha calculat des de
l’escenari més amable al més
dur. És a dir, des d’una indepen-
dència pactada amb Espanya a
una situació de bloqueig absolut
en què Madrid tanca l’aixeta per
complet. En aquest cas, estan
plantejades diferents fonts exter-
nes i internes per no dependre
d’una de sola i a més comple-
mentàries entre sí: des de crèdits

internacionals concertats a la
creació de bons patriòtics o la
possibilitat d’avançament de
pagament d’impostos.

Jofre Llombart, periodista

Opinió

Respostes a certes preguntes sobre el dia D que Catalunya deixarà de ser una autonomia i passarà a ser un Estat

I tot això com es farà?
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Detingut per intentar-li 
robar la pistola a un policia

ENSURT4La comissaria de la
rambla Just Oliveras de la Poli-
cia Nacional va viure una situa-
ció de tensió que, feliçment, va
quedar en anècdota. Un home va
entrar a l’edifici en principi per
renovar-se el DNI, però segons
apunten fonts policials, es va
llençar de cop i volta contra un
dels agents, i li va intentar robar
l’arma que duia. Segons ha pu-
blicat La Vanguardia, l’home té

35 anys i diversos antecedents
per agressió a l’autoritat, i la Po-
licia Nacional ha confirmat que
podria patir algun tipus de tras-
torn psicològic a causa del con-
sum d’estupefaents.

Els Mossos es van fer càrrec
del detingut, al qual van traslla-
dar primer a un centre sanitari
per tractar-li les ferides lleus
que va patir, i posteriorment a
dependències policials.

COMIAT4La mítica sala de con-
certs del centre de la ciutat s’a-
comiada d’un dels seus espais, i
ho farà amb honors. La Sala-
mandra 2 tanca les seves portes
coincidint amb el seu 21è ani-
versari, i la direcció de l’establi-
ment ha preparat un mes ple de
concerts i una gran festa final,
per tal que tant els veïns com les
persones que hi han gaudit se’n
puguin acomiadar. 

Concretament, hi actuaran
grups que han tingut una rela-
ció especial amb la sala, com és
el cas de El Niño de la Hipote-
ca (9 de juny), o la Pegatina (27
de juny). A més, la sala retrà un
homenatge a la música mákina
dels 90, amb una nit amb dj lle-
gendaris com Nando Dixkon-
trol, David Pastis o Dj Eskude-
ro. Però el plat fort serà l’1 de ju-
liol, quan s’ha organitzat la fes-
ta de comiat, en què tots els dj
residents de la primera dècada
del local repassaran els grans
èxits d’aleshores.  

El motiu del tancament de la
sala Salamandra 2 és la reacti-

vació d'un projecte residencial
que es va començar a treballar fa
més d'una dècada, però que va
quedar paralitzat a causa de la
crisi econòmica. Quan es va
plantejar aquest pla, els respon-
sables de la sala van buscar un al-
tre local, l'actual Salamandra 1,
que seguirà obert en el futur
però que  ja han assenyalat que

no podrà absorbir el volum de
concerts de la Salamandra 2. 

En un escrit de comiat, els
responsables de la sala de festes
han escrit un missatge: “Ba-
llem ‘l'últim SKA’! Beguem fins
a defallir i somiem que vam es-
tar junts en això, i que aquest
somni no desaparegui mai! Po-
sar l'última i marxem”.

21 anys després, la Salamadra 2 tancarà les seves portes. Foto: Salamandra

Un mes de concerts i festa final
per dir adéu a la Salamandra 2

Cultura | Tot a punt per la 13a edició del ‘Per Amor a L’Hart ‘
Del 29 de juny a l’1 de juliol arriba una nova edició de Per Amor a L’Hart, el Festival
d'Arts de Carrer de l'Hospitalet, que durant tres dies omplirà la Rambla Marina i la

Plaça Lluís Companys i Jover de dansa, circ i música, en una de les dates culturals clau
de l’any a la ciutat, on l’art de carrer avantguardista es mostra als veïns i veïnes.
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Bellvitge-Gornal

La rehabilitació del CAP
Marina obrirà el 19 de juny

SALUT4El pròxim 19 de juny
entrarà en funcionament el ser-
vei de rehabilitació del CAP
Rambla Marina, i deixarà de
prestar-se al CAP Just Oliveras,
segons ha informat la Generali-
tat. La posada en marxa d’aquest
servei implica una millora en els
espais, distribució i equipament
que superen les deficiències ac-
tuals del CAP Just Oliveras, i mi-
lloren la qualitat assistencial i la
cartera de serveis amb la possi-
bilitat de realitzar rehabilitació
de sol pelvià i rehabilitació res-
piratòria. La població de refe-

rència del centre són 147.325 ha-
bitants, corresponents als equips
d’atenció primària (EAP) Centre,
Sant Josep, Can Serra, Santa
Eulàlia Nord, Santa Eulàlia Sud,
Gornal i Bellvitge.  

El centre de Rambla Marina
té una bona accessibilitat, espe-
cialment per a la població amb
mobilitat reduïda. La Generali-
tat també ha informat que cap a
mitjans de juliol es traslladaran
al CAP Rambla Marina els ga-
binets de proves: cambra no
midriàtica, audiometria, opto-
metrista i campimetria.

Música | Un grup local guanya un festival belga de jazz
El grup Vamp, format per alumnes de l’Escola Municipal de Música-Centre de les

Arts, ha guanyat el concurs del Festival Django Liberchies (Bèlgica). Vamp el 
formen quatre estudiants de 14 a 22 anys, que toquen el violí, la guitarra i el contra-

baix. Interpreten versions dels temes de Django Reinhardt i també temes propis.

URBANISME4El Pla Director
Urbanístic que preveu transfor-
mar la zona que travessa la part
descoberta de la Granvia no s’a-
tura. Malgrat que la comissió de
Territori del Parlament de Ca-
talunya hagi aprovat una reso-
lució que insta a paralitzar cau-
telarment aquest pla, tan la Ge-
neralitat com el govern munici-
pal han descartat de totes totes
que el projecte es congeli. 

Durant la visita que Josep
Rull va realitzar a l’estació de
Provençana de la L10 del metro,
el conseller va afirmar que l'ac-
tuació “és difícilment reversible,
però sí que va obrir la porta a “re-
orientar” el pla en “determinats
aspectes”, possibilitant que parts
del projecte puguin canviar. 

El PDU inclou la creació del
parc de Can Trabal –que seria el
més gran de l’àrea metropolita-
na–, el cobriment parcial del
tronc central de la Granvia, la
construcció de calçades laterals
urbanes i l’impuls d’un pol de re-
cerca biomèdica. El govern mu-
nicipal, per la seva banda, ha as-

senyalat que la resolució del
Parlament “no interfereix en el
projecte”.

L’OPOSICIÓ S’ORGANITZA
Diversos partits i moviments
veïnals han vist en la resolució
del Parlament una escletxa per
intentar aturar el pla. ERC ha
obert la porta a presentar un re-

curs contenciós-administratiu
si el PDU “no arriba a un con-
sens”. Per la seva banda, la Pla-
taforma No Més Blocs ha reite-
rat que “és molt necessari que la
societat civil de la ciutat” visibi-
litzi l’oposició al planejament
urbanístic, i ha tornat a destacar
que el pla “ha demostrat no
gaudir de consens”. 

Una projecció del PDU Gran Via. Foto: Generalitat

El conseller Rull obre la porta a 
“reorientar” el Pla de la Gran Via
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INFRAESTRUCTURES4Els veïns
han donat el seu vistiplau a l’a-
nunci de la Generalitat per obrir
les dues estacions de la línia de
metro L10 de la ciutat –Proven-
çana i Ildefons Cerdà– al llarg de
l’any 2019. En concret, l’objectiu
del Govern és obrir la de Proven-
çana el febrer del 2019 –aquesta
parada és una prioritat per als
veïns– i la d’Ildefons Cerdà de
cara a l’octubre del mateix any. 

Aquest anunci es va fer en
una visita del vicepresident de la
Generalitat, Oriol Junqueras, i el
conseller de Territori, Josep Rull,
a la ciutat el 24 de maig. En
aquella ocasió l’alcaldessa Núria
Marín va mostrar la seva “satis-
facció” pel compromís del Govern
d’obrir dues estacions de l’L10
que, en un principi, havien que-
dat en suspens per falta de fi-
nançament, ja que no formaven
part de l’acord entre el Govern i
l’Ajuntament de Barcelona per
ampliar el ramal sud de la línia.

Ara, l’executiu català ha ha-
bilitat una partida de 37 milions

d’euros per posar en marxa el
2019 –sis mesos més tard que les
de la Zona Franca, però– les pa-
rades riberenques de la línia que
havien estat oblidades. 

“La gent ha valorat el canvi
substancial que hi ha hagut”, ex-
plica a Línia l’H Manuel Piñar,
president de la Federació d’As-
sociacions de Veïns (FAVLH),
en relació a l’assemblea del 7 de
juny que va avalar –amb un 94%
dels vots– el calendari d’obertu-
ra proposat per la Generalitat. 

En aquella reunió, organitza-
da de la mà de l’Associació de
Veïns 5 Carrers de Santa Eulàlia,

tanmateix, els veïns van mostrar
la seva cautela. “És tant el temps
que hem estat esperant i tantes
promeses incomplertes que te-
nim reticències”, reconeix Piñar,
que explica que formaran part de
la comissió de seguiment d’unes
obres que ja han arrencat per “vi-
gilar que es compleixen els ter-
minis anunciats”. 

Malgrat la “desconfiança”,
explica Piñar, “no hi ha alterna-
tiva”, considera. El sí dels veïns,
amb tot, també s’explica per “l’es-
forç”, tant de la FAVLH com de la
Generalitat, per tirar endavant l’o-
bertura de les dues estacions. 

Junqueras, Marín, Piñar, Rull i Belver el dia de l’anunci. Foto: Ajuntament

Els veïns avalen el calendari 
per a l’L10 però en recelen

Ensenyament | Obres a la Paco Candel perquè hi hagi ombra al pati
L’escola Paco Candel gaudirà d’espais d’ombra en el seu pati, amb la creació de porxos amb coberta
de xapa galvanitzada. Aquest és l’objectiu d’unes obres que van començar a finals de maig –i que 
duraran dos mesos– en aquest centre escolar que funciona en barracons, a l’espera de la construcció 
de l’edifici definitiu. Es tracta d’una escola pública que va començar a funcionar el curs 2011-2012. 

Santa Eulàlia

Reconeixen la incapacitat 
de la veïna Naty López

REIVINDICACIÓ4Finalment, la
justícia ha donat la raó a la veïna
de Bellvitge Naty López. La Se-
guretat Social haurà de reconèi-
xer la incapacitat per desenvo-
lupar la seva professió habi-
tual –auxiliar administrativa
comptable–, segons va anunciar
a finals del maig el Col·lectiu
Ronda i va recollir LH Digital. 

López va protagonitzar la
tardor del 2015 una acampada

davant l’Institut Català d’Ava-
luacions Mèdiques (ICAM) a
Vallcarca perquè l’ens reconsi-
derés la seva negativa d’atorgar-
li la incapacitat laboral, després
d’haver patit un infart i un ictus. 

Tanmateix, la sentència in-
dica que López no pot exercir la
seva professió però sí altres fei-
nes. Per aquest motiu, seguirà
batallant als tribunals per obte-
nir la incapacitat absoluta.

Can Trinxet acull el Loop 
amb les crítiques de la CUP

CULTURA4El recinte fabril de
Can Trinxet està acollint, con-
juntament amb el Centre d’Art
Tecla Sala, la Fundació Arranz-
Bravo, el Taller Pubilla Cases i
Torre Barrina, el Festival Loop. 

Pel que fa a Can Trinxet, el
festival coprodueix l’exposició
Silver Songs. La música d’Andy
Warhol, la qual mostra algunes
de les videocreacions que l’artista
va fer durant els anys 60. 

De fet, el passat dia 9 la ban-
da Los Ganglios i l’artista Laura
Llaneli van presentar l’especta-
cle de llum i so General Midi. 

En aquest sentit, la CUP ha
sortit a criticar la política del con-
sistori amb el Districte Cultural,
el qual “instrumentalitza la cul-
tura per donar valor al sòl”. So-
bre la mostra de Warhol, creuen
que “és un exemple de cultura
espectacle per al consum”. 

EDUCACIÓ4Paqui Serrano, co-
ordinadora de la biblioteca de
l’Escola Joan Maragall, i Pedro
Bravo, director de la Biblioteca
Tecla Sala, van presentar el tàn-
dem que els dos equipaments
mantenen des del curs 2015-
2016. La presentació es fa fer el
30 de maig en el marc de la 2a
Trobada Pedagògica de Biblio-
teques Escolars de Catalunya.

L’aliança entre la Biblioteca
Tecla Sala i l’Escola Joan Ma-

ragall persegueix potenciar la re-
lació del centre educatiu i la bi-
blioteca central de la ciutat, a
partir de les visites dels alumnes,
d’activitats literàries, del tre-
ball amb els pares i les mares a
través d’un club de lectura i en
la col·laboració en les tasques
tècniques del manteniment de la
biblioteca escolar. 

Tot això amb l’objectiu de
promocionar i potenciar l’hàbit
lector i l’aprenentatge actiu.

DIVULGACIÓ4Quin és el cicle
de l’aigua segons el que paguem
de rebut? El pròxim 14 de juny,
l’investigador de la Universitat
de Barcelona Narcís Prat, resol-
drà aquest i més dubtes sobre la
gestió de l’aigua, amb una xe-
rrada al Centre Cultural Sant Jo-
sep de l’Hospitalet, dins del cicle
Pessics de Ciència. Narcís Prat és
director del Grup de Recerca
Freshwater Ecology and Man-
gement (FEM) i membre fun-
dador de la Fundació Nova Cul-
tura de l’Aigua. Ha presidit l’As-
sociació Espanyola de Limnolo-
gia i ha estat assessor de l’A-
gència Catalana de l’Aigua. Tam-
bé ha liderat 76 projectes de re-
cerca sobre contaminació i ges-
tió de l’aigua i ha publicat 63 ar-
ticles científics en revistes. 

Aquesta xerrada s’emmarca
en la posada en funcionament
d’un projecte de la UB que té
l’objectiu d’oferir a domicili xe-
rrades temàtiques de divulgació

científica a càrrec d’un investi-
gador de la Universitat de Bar-
celona. La tasca del professor
Prat se centra en la defensa dels
rius i la millora de la gestió de
l’aigua, i les accions perquè la
ciutadania conegui els rius i com
se’n pot valorar la qualitat mit-
jançant l’estudi dels invertebrats
que hi viuen. Prat encapçala el
projecte de ciència ciutadana
Riu.net, una aplicació que per-

met a les persones interessades
avaluar de manera intuïtiva i
senzilla l’estat ecològic d’un riu
i transmetre aquesta informació
als investigadors.

D’aquesta manera, la Uni-
versitat de Barcelona acosta el
coneixement científic al públic
en general, gràcies a l’explica-
ció de temes quotidians i fàcil-
ment identificables pel con-
junt de veïns i veïnes.

Narcís Prat ajudarà a entendre què paguem al rebut. Foto: Generalitat

La UB ajudarà a entendre què
paguem al rebut de l’aigua

La Tecla Sala i el Joan
Maragall estrenyen lligams

Medi Ambient | Prendre consicència per cuidar el planeta
Més de 400 alumnes de primària i secundària han participat a l’acte de cloenda del curs
de l’Agenda 21 Escolar que s'ha celebrat als Jardins de la Tecla Sala. L’acte s'ha englobat

dins del Mes de la Natura i el Medi ambient. Un autobús híbrid, un circuit de bicicletes 
i una cuina solar són alguns dels tallers amb què han interactuat els estudiants.
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Els veïns es queixen
d’incivisme i inseguretat

PARTICIPACIÓ4Els veïns de Pu-
billa Cases i Can Serra han fet les
seves propostes en el marc de la
iniciativa participativa L'H on
dels barris. Ha estat la darrera
de les trobades presencials que
s'han organitzat des de l’Ajun-
tament a tots els districtes de la
ciutat per aportar idees sobre
com millorar els barris de
l’Hospitalet. Segons ha explicat
el consistori a través de LH Di-
gital, les preocupacions veïnals
són força homogènies i coinci-
deixen en l'incivisme, el soroll
dels locals d'oci, la inseguretat i

la brutícia al carrer.  Aporten so-
lucions com ara més control
d'aquestes malifetes i un incre-
ment de les sancions. L'H on dels
barris és un procés participatiu
que vol generar una visió com-
partida amb la ciutadania sobre
els objectius de futur i les ac-
tuacions que cal impulsar als dis-
trictes i barris del municipi. 

Es farà un informe final per
cada barri entre novembre i des-
embre d'aquest any on es dona-
rà comptes de la valoració del
conjunt de les propostes i la
seva viabilitat econòmica.

Pubilla Cases Successos | S’incendia la cuina d’un pis al carrer Manso
Ensurt en un pis del carrer General Manso, després que s’incendiés la cuina 

d’un habitatge. Per extingir el foc s’hi van haver de traslladar fins a sis dotacions 
dels Bombers de la Generalitat, però tot i això no es van produir ferits. Els serveis 

socials de l’ajuntament es van haver de fer càrrec de dos menors que hi havia al pis.

SERVEIS4L’Hospitalet compta
amb un nou espai d’esbarjo per
a gossos, ubicat en un espai li-
mitat pel carrer de l’Antiga Tra-
vessera i de l’avinguda del Doc-
tor Ramon Solanich i Riera, da-
rrere de la Creu Roja. El nou co-
rrecà de Pubilla Cases té una su-
perfície de 780 metres quadrats,
compta amb bancs i papereres
específiques amb dispensadors
de bosses per dipositar-hi els ex-
crements dels gossos i està en-
voltat amb una tanca metàl·lica
de 150 metres de llargada i d’1,5
metres d’alçada, amb dues por-
tes dobles d’accés de tres metres
d’amplada. La neteja de l’espai
es fa diàriament i la desinfecció
s’efectua cada mes.

Els altres tres correcans són
als parcs de les Planes, de Can
Buxeres i de la Cabana. Es trac-
ta d’espais tancats d’esbarjo per
a les mascotes, d’una superfície
més extensa que les anomenades
àrees per a gossos i els inicials pi-
picans, convenientment senya-
litzats, on els animals poden
anar deslligats i fer l’exercici

necessari per dur a terme una
vida saludable, sense causar
molèsties als vianants.

A banda dels quatre corre-
cans, a l’Hospitalet hi ha vuit àre-
es per a gossos en diferents es-
pais públics de la ciutat, de ca-
racterístiques similars als co-
rrecans però de menor extensió,
i una desena de pipicans. Pròxi-

mament, es preveu la instal·la-
ció d’un nou correcà a la zona de
la Remunta i d’una nova àrea per
a gossos al parc de Can Creixells.
L’Ajuntament ha explicat que
treballa amb l’objectiu de comp-
tar amb un correcà a cada dis-
tricte i una àrea per a gossos a
cada barri, per donar servei a tots
els veïns que tenen mascota.

L’espai d’esbarjo per a gossos té 780 metres quadrats. Foto: Ajuntament

Inaugurat el nou correcà del
darrere de l’Hospital General
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La diversitat, protagonista 
durant la Festa Major

TRADICIÓ4Del 9 a l’11 de juny
el barri ha viscut una nova Fes-
ta Major, centrada per la XXIII
Festa de la Diversitat. Durant tot
el diumenge petits i grans van
poder gaudir de desenes d’acti-
vitats encaminades a posar en
valor les diverses cultures que
conviuen al barri, i apropar-se al
conjunt de veïns i veïnes. 

Així, hi va haver un tast de
plats típics de diferents països,

actuacions i tallers de danses i
cançons populars. Però durant la
Festa Major també hi ha hagut
espai per moltes més coses. Més
enllà de les activitats tradicio-
nals –puntaires, sardanes, cer-
cavila–, també hi ha hagut molt
d’espai per competicions espor-
tives, i també per una mostra de
cultura urbana, que va portar
skates, hip hop i breakdance al
Parc de la Marquesa.

Èxit de participació en 
la Skate&Scooter session

JOVENTUT4El Parc de la To-
rrassa es va omplir de patinadors
fent cabrioles durant l’Skate &
Scooter session, organitzada per
la coordinadora d’AMPAs Coll-
blanc Torrassa i Sisens Surf
Shop el 27 de maig. Unes 115
persones van participar de les ac-
tivitats, que pretenien dinamit-
zar el barri a través d’accions de
pintura i de practicar acrobàcies
amb patinets i monopatins. Du-
rant la jornada es va pintar un

mural amb els voluntaris de
l’entitat Contorno Urbano, que
es dedica a projectes socioedu-
catius a través de la pintura. 

Mentrestant, desenes de jo-
ves feien diverses exhibicions
de salts i trucs amb skate i sco-
oter, dinamitzats pels monitors
d’oci al barri. L’organització ja ha
comunicat la seva intenció de re-
petir la sessió de cara a la tardor
vinent, amb intenció que sigui
una activitat fixa d’oci al barri.

MOBILITAT4La Generalitat des-
tinarà una partida de 14 mi-
lions d’euros per acabar l’estació
d’Ernest Lluch de l’L5 del metro,
just al límit dels termes munici-
pals entre l’Hospitalet i Barce-
lona, la qual es posarà en mar-
xa el segon semestre del 2019.
L’estació Ernest Lluch estarà
ubicada entre les parades de
Collblanc i Pubilla Cases, un
tram que actualment consta de
1.200 metres, i és un dels més
llargs entre estacions que existeix
actualment a la xarxa de metro,
on la mitjana és d’uns 700-800
metres. La nova estació, que
tindrà correspondència amb les
línies T1, T2 i T3 del Trambaix,
donarà servei a l’important crei-
xement previst en aquest àmbit,
on s’estan desenvolupant els tei-
xits urbans de Barcelona i
l’Hospitalet. L’estació està ubi-
cada a la Carretera de Collblanc,
que en aquest punt separa els
dos termes municipals. 

Les obres d’infraestructura
estan acabades des de fa més de
cinc anys. Per posar en servei

l’estació només queden per exe-
cutar els treballs corresponents
a l’arquitectura i instal·lacions.
Es preveu la licitació d’obres
aquest any 2017,  l’inici per al
primer semestre del 2018 i la po-
sada en servei durant el segon
semestre del 2019. L’estació
disposarà de tres nivells: ca-
rrer, vestíbul i andanes. El ves-

tíbul, amb un accés per munici-
pi a banda i banda del carrer de
Collblanc, se situa a la cruïlla de
la parada del Trambaix. A l’altre
extrem de l’estació hi haurà la
sortida d’emergència.

Amb les tres noves estacions
anunciades, el municipi passarà
a disposar, en poc més de dos
anys, de 20 parades de metro.

Les obres de l’estació es reprendran a mitjans de l’any que ve. Foto: PP 

L’estació de metro Ernest Lluch
s’enllestirà a finals del 2019

Collblanc-Torrassa Societat | Clausuren un local cannàbic al carrer Pujós
Un jutjat ha emès una ordre per clausurar el local que l’Associació Cannabis Palace té al 
número 61 del carrer Pujós. La decisió s’ha pres després que la Guàrdia Urbana visités el

local després de rebre diferents queixes dels veïns. Els agents van poder comprovar que es
venia marihuana a persones que no eren sòcies i que hi havia un jove menor d’edat.
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Crítiques per les obres 
al carrer Leonardo da Vinci

SANT JOSEP4Els grups muni-
cipals d’ERC, Canviem i el PP
han criticat recentment les obres
de reurbanització que s’estan
fent al carrer Leonardo da Vin-
ci, al barri de Sant Josep, asse-
gurant que poden afectar l’acti-
vitat comercial de la zona. 

Tant els republicans com els
populars es van reunir amb pro-
pietaris de negocis i empreses de
la zona, els quals els hi van tras-
lladar la seva preocupació per les
obres que s’hi estan fent. ERC as-
segura que en el plantejament
proposat “s’eliminen les actuals
zones de càrrega i descàrrega”,

les quals són “imprescindibles”
per poder continuar realitzant
l’activitat comercial. 

El portaveu republicà, An-
toni Garcia, s’ha mostrat con-
vençut que és possible trobar
una solució de consens per com-
patibilitzar la nova ordenació i
la conservació de les zones de
càrrega i descàrrega. Des del PP,
per la seva banda, van més en-
llà i apunten directament al go-
vern municipal, el qual, segons
el seu portaveu, Francisco Javier
Martíbn, “fa anys que gira l’es-
quena als petits i mitjans em-
presaris de la ciutat”. 

DINAMITZACIÓ4Amb l’arriba-
da del bon temps, la ciutat s’en-
dinsa en el frenètic programa de
festes majors. Tot va arrencar a
l’abril amb les Festes de Prima-
vera i va seguir amb la de Sant
Josep, el barri que inaugura
cada any el calendari festiu. 

Doncs bé, paral·lelament a
l’esclat festiu que viu la ciutat, els
comerciants aprofiten per fer
fires. La Festa del Comerç, que
va arrencar a mitjans del maig
amb la Festa Major de Sant Jo-
sep, arriba enguany a la novena
edició demanant als botiguers i
als veïns i veïnes que “donin
color” a la ciutat. Es tracta del
lema del programa, el qual im-
pulsa la regidoria de Comerç i
Drets dels Consumidors de l’A-
juntament, amb la col·laboració
de les associacions de comer-
ciants dels diferents barris, que
celebren fires en el marc de les
festes majors de cadascun d’ells. 

Des del consistori expliquen
que la Festa del Comerç trans-
corre “amb una proposta més
festiva que mai”, de la mà d’una

campanya que convidarà to-
thom a aportar més color a
l’Hospitalet. En aquest sentit, les
fires estan organitzant tallers a
través dels quals els més petits
de la casa poden pintar els car-
tells de les festes. 

Per altra banda, la festa pro-
posa activitats per a tota la fa-
mília, mostres comercials, ac-

tuacions a càrrec de diferents en-
titats dels barris i sortejos. 

La campanya va arrencar
amb les festes de Sant Josep. Va
seguir a Santa Eulàlia –27 de
maig– i Can Serra i Collblanc-
Torrassa –10 de juny–. El torn
de Pubilla serà el 17 de juny, la
Florida l’1 de juliol i el 16 de se-
tembre, Bellvitge. 

Un moment a la mostra comercial a Santa Eulàlia. Foto: Twitter (@masarinena)

La Festa del Comerç 
vol “donar color” a la ciutat

Tendències | Baixa la confiança dels consumidors el maig
Segons dades del Centre d’Investigacions Sociològiques (CIS), la confiança dels consumidors
ha baixat 1,3 punts el mes de maig, trencant la dinàmica d’augment dels dos mesos anteriors.

D’aquesta manera, la confiança se situa en 105,4 punts. El CIS assegura que els ciutadans 
han valorat pitjor la situació econòmica i han vist reduïdes les seves expectatives. 
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4La Diputació de Barcelona aju-
darà 4.000 llars en situació de po-
bresa energètica a través d’un
programa específic, que es va po-
sar en marxa a finals del 2016 i que
s’allargarà fins al 2018. L’objectiu és
que les llars vulnerables aconse-
gueixin reduir les factures i millo-
rar la seva eficiència energètica. En
definitiva, que les persones que
se’n beneficiïn tinguin una millor
qualitat de vida. 

Més de 200 municipis de la de-
marcació de Barcelona podran ac-
cedir al programa, que finança ín-
tegrament la Diputació amb un mi-
lió d’euros. El pla intervé en les llars
derivades des dels ajuntaments,
que les seleccionen entre les per-
sones usuàries dels serveis socials bà-
sics que ja han rebut ajudes per al
pagament de factures. El repte és
aconseguir un estalvi d’1,2 milions
d’euros i disminuir les emissions de
CO2 en 630 tones l’any: l’equivalent
al consum anual de gairebé 200 llars.

Segons la presidenta de la Di-
putació, Mercè Conesa, el “suport
a les necessitats dels ajuntaments

en matèria social, com els plans
d’urgència social o el combat con-
tra la pobresa energètica, són una
de les prioritats del mandat. Hi abo-
quem tots els nostres esforços”.

DIAGNOSI I ACTUACIÓ
El programa inclou, en una primera
visita, una auditoria energètica
detallada durant la qual s’instal·len
aparells per al monitoratge de
consums elèctrics i s’analitzen les
factures i els hàbits de consum de
les persones que viuen a la llar. 

En un segon contacte s’instal·len
de forma gratuïta elements de baix
cost –com bombetes de baix con-

sum, aïllament per a les finestres,
temporitzadors o regletes amb in-
terruptor– i es donen consells pràc-
tics sobre consum eficient al do-
micili. També s’ofereix formació a les
persones beneficiàries i un asses-
sorament personalitzat sobre les
possibilitats de millorar les condi-
cions de contractació amb les com-
panyies subministradores, ja sigui
sol·licitant el bo social, baixant la po-
tència contractada o demanant
una discriminació horària. 

PROVA PILOT
Per posar en marxa aquest progra-
ma, la Diputació de Barcelona ha
analitzat els resultats de dues pro-
ves pilot. Una a la comarca d’Oso-
na i una altra a Vilanova i la Geltrú,
al Garraf. Les actuacions dutes a ter-
me en aquestes dues proves han su-
posat una mitjana d’estalvi de 300
euros l’any en les factures de sub-
ministraments, uns 25 euros al mes.
També s’ha constatat que gairebé
el 80% de les llars que tenen dret a
bo social no el tenen tramitat. En
molts casos, per desconeixement. 

Contra la pobresa energètica
» La Diputació de Barcelona allarga fins al 2018 el seu pla per fer front a la vulnerabilitat
»Un total de 4.000 llars es beneficiaran del programa, que es va estrenar a finals del 2016

4A banda d’aquest programa es-
pecífic d’auditories i intervencions,
la Diputació de Barcelona ha desti-
nat 15 milions d’euros addicionals als
municipis i consells comarcals per
combatre la pobresa energètica i co-
brir les necessitats socials bàsiques,
a través de les ajudes d’urgència so-
cial. Un altre dels objectius bàsics és
reforçar la feina dels professionals
dels serveis socials bàsics amb tallers
formatius en conveni amb el De-
partament de Benestar Social i Fa-
mília i l’Institut Català d’Energia de
la Generalitat de Catalunya. 

Un conjunt d’accions que do-
nen suport als municipis en la pre-
venció i l’atenció a la pobresa ener-

gètica a través de l’ajut econòmic,
la capacitació dels professionals
de serveis socials i la intervenció en
llars vulnerables. La base del pro-
jecte és l’apoderament de la ciuta-
dania i la informació per reforçar el
treball dels tècnics municipals.

Paral·lelament, la Diputació ha
elaborat un estudi sobre la situació
de la pobresa energètica a la de-
marcació de Barcelona, per saber
quin és l’impacte real als municipis
d’aquest territori. D’aquest informe
es desprèn, entre altres dades, que
en el 95% dels municipis consultats
van augmentar l’any passat les de-
mandes per al pagament de fac-
tures de subministrament.

Un pla global

Conesa: “La lluita

contra la pobresa

energètica és una

prioritat de mandat”

@diba

Les persones beneficiàries del pla reben, entre altres, consells pràctics sobre consum eficient al domicili. Foto: iStock

Comarca
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FUTBOL4El primer projecte del
CE l’Hospitalet a Tercera divisió
després de molts anys comença a
caminar. L’inici d’aquest mes ha
estat d’allò més intens a les ofici-
nes del club: renovacions, incor-
poracions i la presentació del nou
projecte, que va començar a pren-
dre forma el passat dia 12 amb la
presentació de Xavi Molist, un
home que en les dues darreres
temporades ha entrenat la Unió
Atlètica d’Horta a Primera cata-
lana, un equip que el curs passat
va aconseguir pujar a Tercera i
que, per tant, serà rival de l’Hos-
pi la temporada que ve.

MOLIST ÉS L’ESCOLLIT
Era un secret a veus, però des del
passat diumenge 11 és una reali-
tat. Xavi Molist és l’escollit per re-
tornar l’Hospi a Segona B i des del
passat dia 12 ja exerceix com a pri-
mer tècnic riberenc.

El tècnic gironí, acompanyat
del seu segon Jordi Martínez, va
aparèixer per primer cop amb l’e-
làstica del club a dos quarts d’u-
na del migdia i després de la in-

troducció de Santi Ballesté va as-
segurar que l’afició s’ho passarà
bé. “Ens  agrada tenir molta pre-
sència ofensiva, la manera de ju-
gar és important”, va afirmar.

L’ASCENS, UNA OBLIGACIÓ
La presentació del tècnic ha arri-
bat 10 dies després que en una
roda de premsa, el president San-
ti Ballesté i el director esportiu Jo-
nathan Risueño presentessin el
projecte esportiu que, segons van
explicar, ha de servir per portar
l’Hospi novament cap a la cate-
goria de bronze del futbol espan-
yol. “L’equip farà una marcada
aposta pel futbol d’atac, som un
dels equips que tothom voldrà ba-
tre i no podrem sortir a jugar com
passava fins ara, atacarem”, va ex-
plicar el president.

Risueño, per la seva banda, va
reforçar el discurs de Ballesté i fins
i tot va anar un pèl més enllà. “El
club té una jerarquia, un prestigi.
No ens podem permetre estar a
Tercera divisió signant jugadors
per estar a la meitat de la classi-
ficació. L’objectiu ha de ser pujar
directament o fer play-off, però

definitivament ser un equip guan-
yador, tot i que sabem que hi hau-
rà equips amb més pressupost
que nosaltres”, va dir Risueño, que
també va agrair la seva continuï-
tat. “Valoro el respecte que s’ha
tingut per la feina feta per sobre
dels resultats”, va afegir.

RENOVACIONS I FITXATGES
Durant la mateixa compareixen-
ça, Ballesté va aprofitar per fer ofi-
cial la renovació d’Edipo Rodrí-
guez, un dels jugadors que va
arribar durant el mercat d’hivern
de l’any passat.

Uns dies després de la roda de
premsa, ja es van anunciar dues
cares noves més. El primer fit-
xatge va ser el de Fernando Veli-
llas, un extrem que arriba proce-
dent del Terrassa i que té una di-
latada trajectòria a Segona B i a
Tercera, i el segon va ser Óscar
Sierra, que torna al club després
de jugar el curs passat al Corne-
llà. Els dos jugadors van ser pre-
sentats el passat divendres 9.
L’última incorporació va ser la del
migcampista Óscar García, que ha
arribat del Castelldefels.

Un moment de la presentació del tècnic. Foto: CELH

L’Hospi confia en Xavi Molist
per tornar a Segona B

» Ballesté assegura que l’equip “jugarà a l’atac” per assolir l’ascens
» Velillas, Sierra i García són els tres primers fitxatges del club

Jordi Alba presenta el 
seu cinquè campus d’estiu

FUTBOL4A principis de mes es
va fer l’acte de presentació del cin-
què campus d’estiu que Jordi
Alba farà a la ciutat durant les da-
rreres setmanes d’aquest mes i a
començaments de juliol. El fut-
bolista va estar acompanyat de
l’alcaldessa, Núria Marín, i el re-
gidor d’esports Cristian Alcázar.

Aquestes activitats, que gira-
ran al voltant del futbol, es faran
del dia 26 de juny al 14 de juliol
sobretot a l’Estadi Municipal de
la Feixa Llarga, però els partici-
pants en el campus també tin-
dran l’oportunitat d’anar a la

piscina al poliesportiu Sergio
Manzano.

El campus està pensat per a
nois i noies d’entre 6 i 16 anys i vol
servir per treballar aspectes tèc-
nics i tàctics relacionats amb el
futbol, però també valors asso-
ciats a l’esport com el treball en
equip, el joc net i la capacitat de
no rendir-se mai.

Marín va agrair al futbolista
que torni a apostar per fer el cam-
pus, mentre que el futbolista va
aprofitar per repassar alguns
dels temes de l’actualitat del seu
equip, el Barça.

Revolució a la base
del CB l’Hospitalet

BÀSQUET4Quan acaben les
temporades arriba l’època dels
canvis i això no és una excepció
en el CB l’Hospitalet. Durant la
primera setmana d’aquest mes,
el club va anunciar quatre in-
corporacions per als principals
equips de la base.

Els noms més coneguts que
comencen a formar part de l’or-
ganigrama del CBLH són Marc
Solanes i Miki Larraz. Solanes, de
fet, és un vell conegut del club,
contra qui es va enfrontar fa
dues temporades a EBA quan
entrenava el CB Cornellà. Sola-

nes assumirà la banqueta del
júnior A de categoria preferent.

Larraz també es va enfrontar
contra els blancs fa dues cam-
panyes, quan entrenava el JAC
Sants, i serà l’encarregat de diri-
gir el júnior B. 

Ramon Cuñé, nou tècnic del
cadet A, i Eva Vinyets, que coor-
dinarà l’escola de bàsquet, són les
altres dues cares noves del club.

Tots ells estaran per sota de
l’entrenador del primer equip,
Jorge Tarragona, que va reno-
var el seu contracte durant el
mes de febrer.

Boxa | El Chaca perd el combat pel mundial contra Sergio García
No va poder ser. El passat dia 10, Isaac Chaca Real no va poder penjar-se el cinturó mundial
silver de la WBC del pes superwelter després de caure contra el càntabre Sergio García per la
decisió unànime dels jutges (115-111, 115-111 i 116-113). El combat va ser la lluita principal de 

la vetllada Todo o nada de Gallego Prada, que es va disputar al pavelló de la Vall d’Hebron.
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Un dels valors en què es fo-
namenten els sistemes de
pensions de repartiment

és el que permet, de forma clara,
que les generacions del present
reconeguin l’esforç de les genera-
cions del passat per construir una
societat benestant i que ha per-
mès que molts dels que ara estem
en actiu puguem viure amb ga-
ranties. L’escola, les universitats, la
sanitat... són un conjunt d’ele-
ments que tenim gràcies a l’esforç
dels que ens han precedit.

Els sistemes de pensions de
repartiment, com és el cas de l’es-
panyol, funcionen a partir de les
aportacions que mensualment
fan les persones que treballen i
les empreses. Les aportacions
s’ingressen al calaix comú, que
permet, mes a mes, pagar la nò-
mina de les pensions de manera
que no hi ha un estalvi al sistema
sinó que els diners que entren
amb l’esforç dels que treballen
s’utilitzen per pagar les pensions
als que ja han treballat prou. Com
deia, és un gran valor de la soli-
daritat intergeneracional.

Aquests sistemes són soste-
nibles quan hi ha prou gent tre-
ballant que ingressi recursos al
calaix comú: quan la població ac-
tiva supera la població passiva o
perceptors de pensions. Per tant,
hi ha una relació directa entre la
sostenibilitat dels sistemes de
pensions i la salut del mercat de
treball. A més treball, i a més tre-
ball de qualitat, més resistència
del sistema. És prou conegut,
també, que el mercat de treball
català sempre ha tingut un millor
comportament que l’espanyol.
Així doncs, en lògica de funcio-
nament el sistema de pensions
català seria més sòlid i robust, o
com s’estila dir, sostenible, que el
sistema de pensions espanyol,
atès que tenim menys atur, més
activitat i més ocupació.

No només aquest factor con-
ceptual ho denota, sinó que en
dades de liquidació de pressupost
del sistema de seguretat social, les
dades a Catalunya sempre han
estat més favorables que les del
conjunt d’Espanya. El dèficit
menor en moments de crisi i l’ex-

cedent de les pensions catalanes
en moments de bonança econò-
mica explica que un 26% dels di-
ners del fons de reserva de les
pensions -la guardiola- que hi
havia l’any 2012 -de més de
66.000 milions d’euros- fos dels ex-
cedents catalans. 

El sistema de pensions a l’Es-
tat espanyol es troba en una si-
tuació complicada. Enguany el
seu dèficit pot arribar als 17.000
milions d’euros i la guardiola que-
darà a fi d’any en -2.750 milions
d’euros (sí, en negatiu) si es com-
pleix la previsió. Aquest resultat
no és derivat ni de bon tros per
l’import de les pensions que
reben els nostres pensionistes.
Les pensions no són excessiva-
ment altes a Espanya en compa-
ració amb altres països de l’entorn
europeu. El problema rau en la
partida dels ingressos. Les pen-
sions no es poden discutir. En tot
cas, cal afrontar la manera com es
paguen i això depèn de la salut
del mercat de treball. Amb un
mercat en el qual, fruit de les re-
formes laborals, es crea ocupació

de baixa qualitat, temporal i sala-
ris galdosos, la capacitat de ser
sostenible del sistema de pen-
sions espanyol és i serà molt com-
plicada. Aquesta decisió política,
presa a Madrid, condiciona la sos-
tenibilitat de les nostres pensions. 

Catalunya necessita tenir un
Estat per poder construir el seu
sistema propi de pensions. De fet,
si creem ocupació al ritme que ho
hem fet al 2016 i alhora revertim
les reformes dutes a terme per
tenir un mercat de treball més sa-
ludable, podem tenir un sistema
de pensions sostenible molt aviat
a Catalunya. Com també hi aju-
daria aprofitar les inversions en
economia i model productiu per
crear més i millors oportunitats.
La República Catalana no seria
aliena als problemes estructurals
de les societats europees -com
l’envelliment, l’increment de la
taxa de dependència...-, però ho
faria amb menys urgències i
sense les retallades amb què ho
haurà d’afrontar Espanya. 

I en tot aquest context, allò
més important és que, quan arribi

el moment de decidir, tothom ho
pugui fer sense por i amb la lli-
bertat amb què decideixen les so-
cietats lliures. Sense por a perdre
drets ni pensions. I en matèria de
pensions tothom pot estar tran-
quil que les pensions estaran ga-
rantides des del primer moment,
perquè Catalunya és prou empre-
nedora. De fet, estaran més ga-
rantides del que ho estan ara.

Josep Ginesta, secretari general
de Treball, Afers Socials i Famílies

Opinió

Una República Catalana per a unes pensions dignes 
El sistema de pensions català serà més sòlid i sostenible que l’espanyol, ja que tenim menys atur i més ocupació
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AGENDA MENSUAL
DIMARTS 20 DE JUNY
17:00 Arriba l’acte de graduació de l’Escola San-

ta Marta, que enguany celebra el seu cin-
quantè aniversari. Aquest acte es farà a la Far-
ga.

FINS AL 23 DE JUNY
19:00 Arriben les darreres sessions del taller de

funky que està en marxa des de l’octubre de
l’any passat. Es podrà aprendre les tècniques
més modernes de hip hop. / Somnis. Associació
catalana de teatre de l’Hospitalet.

FINS AL 30 DE JUNY
Matí-Tarda Una de les disciplines de moda, el

ioga, ha estat un dels tallers més sol·licitats
de l’any. El dia 30 d’aquest mes es faran les
darreres sessions dels diferents grups. / Cen-
tre Cultural La Bòbila.

FINS AL 18 DE JUNY
Matí-Tarda Silver songs. La música d’Andy War-

hol és el nom de l’exposició que ofereix una
visió diferent d’aquest polifacètic artista,
ara que es compleixen 30 anys de la seva mort.
/ Can Trinxet.

FINS AL 30 DE JUNY
Matí-Tarda L'Hospitalet i la memòria democrà-

tica. L'Hospitalet del s. XX és el nom d’una mos-
tra que vol recordar les dones i els homes que
van lluitar per defensar la democràcia durant
el franquisme. / Museu de l’Hospitalet.

DIMARTS 20 DE JUNY
18:00Pipa, el titella meravella és el nom d’aquest

espectacle de Festa Major que anirà a càrrec
de Néstor Navarro, un dels titellaires de la com-
panyia La Puntual. L’entrada és gratuïta. / Bi-
blioteca La Bòbila.

DES DEL 26 DE JUNY
MatíArriben les vacances escolars i l’Associació

Catalana de Teatre ha preparat un Casal de te-
atre per a nens i nenes que tinguin entre 3 i
17 anys. / Centre Cultural Sant Josep.

DIMARTS 13 DE JUNY
09:30 Camina, fes salut i descobreix els edificis

de l'Hospitalet arriba a la seva fi amb la da-
rrera caminada que anirà des de la Tecla Sala
fins a l’Auditori Barradas.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Fent servir el software Scratch, els nens
i nenes d’entre 7 i 12 anys podran pro-
gramar el seu primer videojoc. / Bi-
blioteca Plaça Europa.

Darrers dies del taller infantil
‘Crear el teu propi videojoc’

Fins al 15 de juny a les 17:30

Miquel Roca, Raimon Obiols i Joan Sau-
ra seran els tres convidats que parla-
ran sobre els 40 anys de les primeres
eleccions democràtiques a Espanya. /
Casino del Centre.

Roca, Saura i Obiols parlen dels
40 anys de les primeres eleccions

Dijous 15 de juny a les 19:00

La companyia El Ateneíllo Teatro pre-
senta la seva versió més particular de
l’obra Las criadas, de Jean Genet,
adaptada per José Luis Ramírez. / Te-
atre Joventut.

La companyia El Ateneíllo
Teatro presenta ‘Las criadas’
Divendres 16 de juny a les 21:00

A partir del dia 26 d’aquest mes, els
més menuts podran gaudir amb les ac-
tivitats del casal d’estiu del CNLH. / Club
Natació l’Hospitalet.

El CNLH prepara
el seu casal d’estiu
A partir del 26 de juny
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